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VItAIndító Az eURópA JÖVőJéRől 
Szóló kOnFeRenCIáHOz:  
Az IntézMénykÖzI MeGállApOdáS 
peRSpektíVáI, tAGállAMI éS 
IntézMényI elVáRáSOk

2020. június 25-én az  Igazságügyi Minisztérium (IM) 
és a Mádl Ferenc Összehasonlító Jogi Intézet (MFI) nemzet-
közi videokonferenciát rendezett. A konferencia célja egy-
részt az  Európa Jövője konferenciasorozattal kapcsolatos 
előzetes gondolkodás elősegítése volt, másrészt az esemény 
alkalmat teremtett egy korai eszme cserére Magyarország 
uniós partnereivel. Az esemény révén Magyar ország első-
ként, proaktív módon elindí totta a  konferenciasorozatot, 
ami lehetőséget teremtett arra, hogy a  kiemelten fontos 
partnerekkel és a főbb intéz ményi szereplőkkel tematizálja 
a  folyamatot. A  kon ferencia első panelbeszélgetésében 
 Varga Judit igazságügyi  miniszter, Karoline Edtstadler 
osztrák európai ügyekért felelős miniszter és Andreja 
Metelko-Zgombić európai uniós ügyekért felelős horvát 
állam titkár vett részt. A   vitát Trócsányi László európai 
parla menti kép viselő, az  MFI tiszteletbeli elnöke mode-
rálta. Antonio Tajani, az  Európai Parlament volt elnöke, 
jelen leg az  EP alkotmányos ügyekért felelős szakbizottsá-
gának (AFCO)  elnöke videóüzenetben osztotta meg gon-
dolatait.

párbESzéd EurópA JÖVőJéről: 
tAgállAMI éS IntézMényI ElVáráSoK

Az első panel előadóinak két fő kérdésre kellett választ 
adniuk. Első körben Trócsányi László arról kérdezte a  fel-
szólalókat, hogy melyek az általuk képviselt tagállam/intéz-
mény el várá sai az  Európa jövőjéről szóló konferenciával 
kapcsolatban. Varga Judit hangsúlyozta, hogy Európa erős-
sége az erős nemzet államok ban áll, és fontos, hogy az  európai 
polgárokat közel hozzuk az  európai politikához. Hang-
súlyozta a nemzeti parlamentek és a szubszidiaritás szerepét, 
valamint kiemelte, hogy Európa jövője kapcsán konkrét, 
az európai polgárok  életét érintő problémákról kell beszélni. 
Az  EU legfontosabb vívmányaiként emelte ki az  egységes 
pia cot, a négy alap szabadsá got, a Schengeni rendszert, vala-
mint az EU hagyományos politikáit, amelyek az EU-integrá-
ció és a versenyképesség pilléreit jelentik. Kijelentette, hogy 
a Nyugat- Balkán stabilitása elkerülhetetlen Európa védelme 
szempontjából, ezért szorgalmazta, hogy a  nyugat-balkáni 
tagjelölt államok is fontos szerepet kapjanak az Európa jövő-
jéről szóló konferenciában. Hangsúlyozta továbbá, hogy 
mindenki egyenlő félként kell, hogy részt vegyen a  kon-
ferencián, az  „egység a  sokféleségben” mottó jegyében, 

 illetve fontos biztosítani a  tagállamok és az  intézmények 
megfelelő egyensúlyát.

Antonio tajani  rövid videóüzenetben mondta el, miért 
fontos számára a  konferencia. Véleménye szerint megfelelő 
 reformok nélkül nem lehet megoldást találni Európa problé-
máira. Hangsúlyozta, hogy ne a  szerződésmódosítás szüksé-
gességéről szóljon a vita, hanem az igazán fontos kérdésekről. 
Kiemelte, hogy több szolidaritásra és kevesebb bürokráciára 
van szükség. Hangsúlyozta, hogy csökkenteni kell a távolságot 
az állampolgárok és az európai uniós intézmények között és 
az Európa jövőjéről szóló konzultáció során figyelmet kell for-
dítani az  állampolgárok bevonására is. Véleménye szerint 
 valós, konkrét megoldások és döntések elengedhetetlenek 
 ahhoz, hogy Európa globális szinten is erős szereplő  lehessen.

karoline edtstadler köszönetet mondott a magyar félnek 
a Covid–19-járvány alatt folytatott kiváló együttműködésért. 
Kiemelte, hogy a  polgárok véleményét az  összes régióból és 
korosztályból képviselni kell; hangsúlyozta továbbá a  fiatal 
generá ciók fontosságát. Erre való tekintettel kifejezte elvárá-
sát, hogy a konferencia olyan mechanizmuson keresztül való-
sul jon meg, mely egyrészt megfelelően tükrözi a  pol gárok 
néze teit, másrészt teljesen átlátható. Ilyen átfogó együtt-
működés révén teremhető meg a  közös európai vízió. Ki-
emelte a nyugat-balkáni régió, a csatlakozásra váró tag államok 
támogatásának szükségességét, valamint hangsúlyozta a szub-
szidiaritás és az EU-n belüli regionális együtt működés fontos-
ságát. 

trócsányi lászló említést tett az Európán belül érzékel-
hető euroszkepticizmus növekedéséről. Kiemelte továbbá, 
hogy Európa jövője szempontjából a  nyugat-balkáni álla-
mok  rendkívül fontos szereppel bírnak és bár már számos 
refor mot végrehajtottak, mégis sok kritikát kapnak Nyugat- 
Európától. 

Andreja Metelko-zgombić a kompromisszumok fontos-
ságát emelte ki a konferenciasorozat kapcsán, emellett  fontos 
cél számára teljes egyetértést kialakítani. Utalt továbbá arra, 
hogy a  járványhelyzet alatt tapasztalt fejleményeket is min-
denképpen számba kell venni, ugyanis a mostani változások 
nagy hatással lesznek a  jövőre nézve. Hangsúlyozta, hogy 
a polgárok véleményét a lehető legnagyobb mértékben figye-
lembe kell venni az  EU jövője kapcsán, illetve egy  inkluzív 
folya matra van szükség. Kiemelte, hogy az EU intézményeit, 
a tagállamokat és a nemzeti parlamenteket is fontos bevonni 
az EU jövőjéről szóló párbeszédbe. 

A második körkérdésben a résztvevők megvitatták, hogy 
hogyan lehetne az  európai polgárokat hatékonyan bevonni 
az Európa jövője konferenciába, és milyen lépéseket tesznek 
annak érdekében, hogy megismerjék a polgárok véleményét. 
Varga Judit röviden kitért az Európai Unió Európa jövőjével 
kapcsolatos korábbi kezdeményezéseire, majd kiemelte, hogy 
a  magyar Kormány szoros kapcsolatot ápol a  polgáraival. 
Jó gyakorlatként bemutatta a nemzeti konzultációk eszközét, 
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nehézségeire reflektálva úgy vélte, hogy az  állampolgá-
rok  megnyerése és vitába való közvetlen vagy közvetett be-
vonása azért is válthatna ki jelentős hatást, mivel a  különböző 
érdekcsoportok mentén szerveződő civil társadalmi szereplők 
sokszor ellentétes nézeteket vallanak. A  vita során ugyan-
akkor felmerülhetnek majd olyan praktikus szempontok, mint 
pl. hogy a szervezők az állampolgárok közvetlen megszólításá-
hoz rendelkezni fognak-e elegendő forrással, vagy ezt inkább 
uniós szinten kellene-e biztosítani. Frank Spengler az állam-
polgári érdekek becsatornázásának új eszközeként felvetette 
az  európai ombudsman folyamatba történő bevonásának 
lehető ségét, melynek során ugyanakkor tisztában kell lenni 
az álhírek valódi párbeszédet ellehetetlenítő hatásával. Frank 
Spengler támogatta a  csatlakozásra váró országok vitafolya-
matban való közvetlen bevonását és érveik meghallgatását, 
tekintettel arra, hogy Európa hosszú távú jövőképe rájuk is 
hatással lesz.

A Konrad Adenauer Stiftungnak az Európai Unió 2004-es 
bővítését megelőző információs és promóciós kampányai 
 révén szerzett tapasztalatai megmutatták, hogy pozitív jövő-
kép nélkül az  emberek kevésbé nyitottak a  változásra és 
az  újítások elfogadására. Ehhez azonban egymás nézőpontjai-
nak megértése, továbbá a  nézőpontok és az  érvek vegyítése 
szük séges. Az Európa jövőjéről folytatandó vitába ezért Frank 
 Spengler a bővítés és a szubszidiaritás szempontjain túl olyan 
távlati kérdések beemelését is fontosnak tartotta, mint Európa 
szerepe az  USA és Kína közötti kereskedelmi háborúban, 
 valamint az  Európai Unió és az  USA jövőbeni kapcsolatai. 
A reflexió nak tehát európai, és nem nemzeti kérdésekre kell 
irányulnia. A  közös európai érdeklődésre és megközelí-
tésre számot tartó kérdések között Frank Spengler véleménye 
szerint meg kellene vitatni a társadalmunkra a jövőben vélhe-
tően hatással levő mesterséges intelligencia és kommuniká ciós 
technológiák jövőjét, az európai védelmi kapacitásokat, az ál-
hírekkel és kibertámadásokkal szembeni védekezés lehetősé-
geit, továbbá a nemzeti szinten nem kezelhető techno lógiai és 
környezetvédelmi kihívásokat. Ezekről a  lényegi, elvi kérdé-
sekről azonban csak akkor folyhat valódi eszmecsere, ha 
az  állam polgárok és az  érdekeltek megfelelően bevonásra 
kerül nek. A  bevonás e  tekintetben akár népszavazás útján 
megerősített szerződésmódosítás, de akár konzultáció útján is 
megvalósítható.

A  Nézőpont Intézet Igazgatója, Mráz ágoston Sámuel 
Frank Spenglerrel egyetértve szintén fontosnak tartotta 
az uniós szintű jövőbeni kihívásokra reflektáló vitát, a vizsgá-
landó témák körét pedig a világjárvány gazdasági hatásainak, 
illetve ezzel összefüggésben az európai életforma és életszín-
vonal biztosításának kérdésével javasolta kiegészí teni. Mivel 
a Lisszaboni Szerződést követően az Európai Unió működése 
egyre komplexebbé, a tagállami és uniós szabályozási területek 
pedig egyre átláthatatlanabbá váltak az állampolgárok számá-
ra, ezért Mráz Ágoston Sámuel az Unió és a tagállamok közti 
felelősség kérdését is javasolta bevonni az eszmecserébe. Meg-
látása szerint a  válságok sora által sújtott Európai Uniónak 
szüksége van a  változásra, és nem a  „több Európa”, hanem 
a nagyobb tagállami mozgástér irányában.

Magyarországon a politikai kérdések megvitatására széles-
körűen alkalmazott nemzeti konzultáció módszere uniós szin-
ten is hatékony eszköz lehet az  állampolgárok bevonására 

valamint annak szerepét, demokra tikus jellegét és értékeit. 
 Jelezte, hogy a  magyar állampolgárok pozitívan állnak 
az  Európai Unióhoz, mert a nemzeti konzultációk  során lehe-
tőséget kapnak a  számukra fontos kérdésekben véle ményük 
kifej tésére.

Karoline Edtstadler kiemelte, hogy Ausztriának fontos 
a Nyugat-Balkán helyzete és fejlődése, és szeretnék, ha ez kö-
zös célként jelenne meg az Európa jövője konferencia kereté-
ben. Az európai biztonság megkerülhetetlen a jövő szempont-
jából. Rendkívül fontosnak tartja ő is a polgárok véle mé nyét, 
ezért felméréseket kezdeményeztek az  osztrák polgárok 
 között. 

Andrea Metelko-Zgombić csatlakozott a többi résztvevő-
höz, véleménye szerint is minél több konzultációt és progra-
mot kell elindítani, amelyek célja, hogy a polgárok közelebb 
érezzék magukat az  Európai Unió döntéshozatalához. Ezen-
kívül a  jövő szempontjából különösen fontosnak tartja meg-
vitatni az európai demográfiai helyzet és az elöregedő társa-
dalmak veszélyeit és hatásait is. 

Trócsányi László záró gondolataiban kiemelte, a  kon-
ferencia akkor lehet sikeres, ha reális célokat tűz ki. Az alkot-
mányos szerződés kudarcából tanulni kell, a  legfontosabb, 
hogy előre megkérdezzék a polgárokat, és kompromisszumok 
mentén alakítsák közösen Európa jövőjét. 

polgárKÖzpontú KonfErEncIA: 
HogyAn bIztoSítHAtó 
A polgároK KIEgyEnSúlyozott réSzVétElE?

A konferenciasorozatban részt vevő intézményi szereplők 
érdekeinek és szempontjainak felvázolását követően a webiná-
rium második panelje a  polgárok kiegyensúlyozott és sok-
színű részvételének lehetőségeit tekintette át a civil tár sadalom 
képviselőinek részvételével. A  panelben Frank Spengler, 
a Konrad- Adenauer-Stiftung magyarországi irodájának veze-
tője, valamint Mráz Ágoston Sámuel, a Nézőpont Inté zet igaz-
gatója fogalmazták meg az  uniós szintű konferenciasorozat 
polgárközelibbé tételével kapcsolatos javaslataikat. A  panel 
moderátora, Sulyok Márton, az Alapjogi Ügynökség Igazgató-
tanácsának magyar póttagja, a  Szegedi Tudományegyetem 
 adjunktusa bevezetőjében felvetette a vitafolyamatba bevonni 
kívánt érdekeltek körének (suitable stake holders) meghatározá-
sával kapcsolatos nehézségeket – tekintettel arra, hogy maguk 
az intézmények is külön célcsoportként említik a partnereket, 
az érdekeltek (ezen belül is a közvetetten érintettek, és a végső 
kedvezményezettek körét), valamint általában az  állam-
polgárokat. Az Európa jövőjéről szóló vita előkészítése kereté-
ben a döntéshozóknak meg kell határozniuk azt is, hogy véle-
ményeket vagy érdekeket kívánnak-e becsatornázni,  továbbá 
e  folyamathoz milyen egyeztetési és felhatalmazási kere teket 
rendelnek, amelyeken belül a „józan ész” szempontjának figye-
lembevétele is biztosítható.

Az első panel felszólalóival egyetértve Frank Spengler is 
hangsúlyozta, hogy az Európai Uniót 2008 óta érő kihívások 
az  intézmények részéről hosszú távú gondolkodást tenné-
nek  szükségessé, ugyanakkor az  állampolgári vélemények 
és  az  intéz ményi működés továbbra sincs összhangban. 
Az állam polgári nevelés és figyelemfelhívás (awreness raising) 



64 Fontes iuris

KonFerencia-összeFoglaló 2020/2

szemben megfogalmazott növekvő elégedetlenséget), mivel 
amennyiben egy országban szerződésmódosítás esetén nép-
szavazásra kerül sor, akkor az elégedetlen emberek szavazata 
lesz a  döntő. A  konferenciasorozat uniós fókusza kapcsán 
Mráz Ágoston Sámuel összességében tehát a  transzparencia, 
a  közérthető nyelvezet, a  kritikai hangok meghallgatása és 
az állampolgári vélemények intézményesített beemelése (lásd 
európai ombudsman, nemzeti parlamentek) szempontjainak 
érvényesítését javasolta.

Az összefoglalót Traser Julianna Sára, Andrási Szilvia és 
Hutás Péter Ákos készítette.

az Európa jövőjéről folytatott vitában. Ezáltal széles konszen-
zus alakítható ki és biztosítható a  társadalmi támogatás még 
azt megelőzően, hogy a kormányok – az állampolgáraik által 
később esetleg nem támogatott – álláspontot alakítanának ki. 
Mráz Ágoston Sámuel ezzel összefüggésben kifejtette, hogy 
a társadalmi partnerek és a civil társadalom is legitimációs és 
reprezentációs problémákkal küzdenek (ahogy arra a  FRA 
 Human Rights in the new normal című legutóbbi jelentése is 
rámutatott). Az  Európa jövőjéről rendezendő konferencia-
sorozat nem kerülheti meg, hogy helyt adjon az Európai Unió 
és az  intézmények működésével kapcsolatos kritikai hangok-
nak is (lásd az  elmúlt évtizedben az  uniós intézményekkel 




